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Lördagen de» 10 Februari.

Kl. 10 f. m.

§ I-

Herr Statsrådet m. m. K. J. Berg aflemnade Kongl. Maj:ts nedan- 
uänmda nådiga propositioner till Riksdagen:

1 :o) med förslag till författning, angående upphäfvande af 2 kap. h 
och 6 §§ Giftermåls-balken samt förändrad lydelse af 13 kap. 1 § Rätte
gångsbalken och 18 kap. 5 § Strafflagen;

2:o) med förslag till förklaring al 17 kap. 3 § Ilandels-balken, angå
ende företrädesrätt till betalning ur lös pant;

3:o) angående jordafsöndriug från f. d. kaptensbostället Torp till bygg
nadsplats och planteringsland för eu folkskola i Långseruds församling af 
Wermlands län;

4:o) angående jordafsöndriug från militiebostället Bärg i Östergöt
lands län;

5:o) i anledning af väckt fråga om afsöndring af jord från Sånga 
prestbord till utvidgning af Såuga mo exercisplats i Wester-Norrlands län;

6:o) angående förhöjning i visst fall af den vid bränvinsutförsel till 
utrikes ort medgifna godtgörelse för erlagd tillverkningsafgift; och

7:o) om anvisande af anslag till reseunderstöd för besökande af in- 
ternationela expositionen i Wien år 1873 jemte andra dermed samman
hängande behof.

Herr Talmannen mottog dessa nådiga propositioner, med förklarande 
att Kammaren skulle åt desamma egna grundlagsenlig behandling.

§ 2.

Justerades protokollen för den 3 Februari.

§ 3.

Föredrogs Herr Garléns vid sednaste sammanträdet bordlagda motion 
N:o 195, och yttrade i anledning af densamma:

Herr Sjöberg: Den motion, som nu skall hänvisas till vederbörligt
Utskott, innefattar förslag af så stor och genomgripande vigt, att den
samma synes redan förberedelsevis påkalla en annan behandling af Kamma
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ren, än som plägar blifva till del de motioner, Indika vanligen förekomma. 
Det torde fördenskull tillåtas mig att vid remissen yttra några ord, så 
mycket heldre som jag sjelf vaidt sinnad att väcka motion uti samma 
ämne. Det arbetet kan numera på sätt och vis få anses undangjordt dels 
genom den motion, som i Första Kammaren afgifvits af eu Kronans före 
detta rådgifvare angående ändring af § 5 i Regeringsformen och i sam
manhang dermed af åtskilliga andra grund! agsparagrafer och dels genom 
Herr Carléns nu förevarande motion. Genom eu och annan erinran vid be
rörda förslag torde jag äfven få tillfälle att antyda min egen uppfattning 
af ämnet.

Den ärade motionären har såsom utgångspunkt för sitt förslag upp
ställt i främsta rummet den hos oss i sednare tider med allt större och 
större intresse afhandlade frågan om det så kallade parlamentariska sty
relsesättet, och han har dervid särskild! framhållit nödvändigheten af att 
redan nu vara betänkt uppå att bereda en öfvergång till detta styrelse- 
sätts införande i vårt land. Man må nu om sjelfva sakens vigt. och be
tydelse vara af en skiljaktig mening — och gifvet är att åsigterna i ett
sådant ämne skola vara ganska delade   möter likväl här genast eu
föreställning, mot hvilken eu erinran med fog torde kunna göras eller en 
fråga uppställas, den meningen huruvida det karl vara skäl uti eller om 
förhållandena hos oss i verkligheten äro sådana, att de påkalla, att på 
förhand åtgärder vidtagas för att — så till sägandes — taga emot det 
parlamentariska styrelsesättet. Med den ärade motionären är jag ock full
komligt ense derom, att ett sådant styrelsesätt för närvarande icke finnes 
i Sverige. Erfordras något bevis för denna uppfattning, så gifves ett till
fyllestgörande sådant i en för icke längesedan timad och allmänt känd 
tilldragelse, hvilken tillräckligt tydligt torde utmärka, att detta styrelse
sätt här icke finnes. Eu annan sak är då, om detsamma kan antagas 
vara nära förhanden, och härom föreställer jag mig, att tankarne äfven 
torde vara delade. I allmänhet har, för så vidt jag känner, icke i något 
konstitution eif land man ansett några förberedande åtgärder för detta 
ändamål vara nödvändiga, eller, med andra ord, man har icke genom lag
stiftningen sökt att åstadkomma ett dylikt styrelsesätt, utan har det små
ningom utvecklat sig utur de historiskt gifna förhållandena och naturligt
vis framträdt allt starkare, i mån som representationen blifvit medveten 
om sin makt och betydelse, samt sitt derigenom forvärfvade inflytande å 
regeriugsärendena; men först när detta förhållande erkänts, har detta 
styrelsesätt blifvit möjligt eller till och med nödvändigt. Dess tillvaro 
och upptagande i samhällsorganismen beror alltså icke blott på stadganden 
i skrifven lag, utan dertill fordras såsom ett oundgängligt vilkor äfven 
och hufvudsakligen, att representationen, sedan den lärt känna sin makt, 
gör sig värdig ett sådant styreisätt; och detta är eu högeligen vigtig 
omständighet, hvilken måste här val beaktas.

Man må emellertid härutinnan hysa hvilka åsigter som helst — detta 
styrelsesätt må anses stå för dörren eller hägra emot oss i ett mera af
lägset fjerran - är dock otvifvelaktigt .. hvad motionären jemväl an
märkt och ådagalagt med mycken förtjenst — att den nuvarande orga
nisationen af Statsrådet lemnar mycket öfrigt att önska. I sammanhang 
härmed har ock motionären framhållit såsom ett moment af synnerlig
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vigt, att eu sådan anordning bragtes till stånd, hvarigenom möjliggjordes, 
att våra statsråd eller ministrar kunna vara helt och hållet statsmän och 
undgå att belastas med andra bestyr, hvilka uttrötta dem och neddraga 
deras uppmärksamhet ifrån samt göra dem likgiltiga för de störa politiska 
frågorna.

På sätt jag nyss antydt, är jag således ense med motionären derom, 
nit någon åtgärd och snarligen hör vidtagas för att lätta den arbetsbörda, 
som tynger Statsrådet och hvilken, åtminstone för vissa bland dess med
lemmar, redan är och måste alltmera blifva rent af odräglig att bära. 
Ty det är gifvet och behöfver icke närmare utvecklas, att representations
förändringen medfört andra pligter för statsråden, än de förut haft sig 
ålagda, och att till följd af Riksdagens årliga sammanträden i eu betänklig 
grad förminskats möjligheten för dem att medhinna utförande af de ar
heten, som tidens fordringar kräfva.

1 fråga om ett sådant lättande af arbetsbördan för regeringens leda
möter återfinnes äfven i det föreliggande förslaget — likasom i flera andra 
hvilka förut mer eller mindre djupt berört denna fråga — eu framställ
ning om önskligheten af, att de administrativa besvärsmål, som nu hand
läggas och afgöras af regeringen eller af Kong!. Maj:t i Statsrådet, må 
derifrån skiljas på ett eller annat sätt. Uti detta afseende kan jag icke 
neka, att mina äsigter i någon män afvika från den ärade motionärens 
mening. Måhända kommer sig detta till någon del deraf, att sjelfva orda
lagen i hans förslag kunna gifva anledning till eu annan tolkning, än jag 
för min del anser vara den rätta och med statens sanna fördel mest öf
verensstämmande. Möjligt är dock äfven, att bristande uppfattning å min 
sida vållat eu sådan liten divergens oss emellan, och att i sjelfva verket 
vi äfven i denna punkt äro med hvarandra ense.

Det torde vara allmänt bekant, att det just var frågan om den så 
kallade administrativa domsrättens skiljande i viss mån från regeringen, 
som, i sammanhang med frågan om åtgärders vidtagande för en förenkling 
af den civila administrationen, vid 18(18 års riksdag hufvudsakligen för
anledde nedsättandet af ett särskildt Utskott, Herrarne erinra sig må
hända äfven, att den förra frågan, för så vidt Utskottet då både att be
handla densamma, slutligen afgjordes genom eu högst märkvärdig sam- 
manstämmighet båda Kamrarne emellan. Beträffande de så kallade rena 
rättsfrågorna kunde till en början icke ringaste tvifvel uppstå derom, att 
ju dessa frågor borde afskiljas från regeringens handläggning. _ Hvad der
emot beträffar de frågor, som äro af blandad, det vill saga af både judi- 
ciel och administrativ natur, eller de så kallade administrativa tvistemålen, 
kunde lätt hafva uppstått meningsskiljaktighet. Någon sådan gjorde emel
lertid sig icke i detta afseende gällande, utan Riksdagen godkände Ut
skottets slutliga betänkande, hvaruti hemställdes om aflåtande åt eu un
derdånig skrifvelse med anhållan, bland annat, att Kongl. Maj:t måtte 
tillse, huruvida icke dessa blandade mål, likasom de rena rättsfrågorna, 
kunde i sista instansen af Kongl. Maj:t i dess Högsta Domstol afgöras.

Så vidt jag nu förstår den ärade motionärens förslag, innefattar det
samma också i viss mån en organisation för dessa frågors öfverflyttande 
till Högsta Domstolen. Bevisningen är dock sådan, att utur densamma 
måhända skulle kunna dragas andra slutsatser, äu motionären förmodligen
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sjelf åsyftat. Han har sålunda, bland annat, framhållit och betonat såsom 
en väsendtlig grund för sin framställning i denna del, att den ekonomiska 
lagstiftningen icke skulle hvila på "allmängiltiga rättsprinciper", utan 
måste rätta sig efter de vexlande förhållandena inom det industriel lif
vets område samt af dem taga intryck. Riktigheten af detta påstående 
kan visserligen icke alldeles bestridas, för så vidt man fäster blicken en
samt vid vissa i detta afseende ännu bestående förhållanden, men å andra 
sidan vågar jag dock påstå, att det antydda förhållandet, om det än till 
någon del nu må förefinnas, är af öfvergående natur och slutligen skall 
försvinna, så att äfven denna del af lagstiftningen kommer alt. byggas på 
allmängiltiga rättsprinciper. Det ligger också i sakens egen beskaffenhet, 
att, i mån som det industriel lifvet frigöres från det tvång, hvaruti det 
hållits, i samma mån måste ock dessa rättsgrundsatser göra sig alltmera 
gällande, och utur sådan synpunkt kan jag för min del icke finna något 
hinder mot att jemväl de administrativa tvistemålen med den nyss an
tydda, af 1868 Riksdag förutsatta begränsningen, må kunna öfverlemnas 
till Högsta Domstolens pröfning i sista instans. Till bestyrkande af min 
uppfattning i detta hänseende anser jag mig nu, bland andra exempel 
som finnas att tillgå, endast behöfva anföra ett. och jag väljer dervid 
t. ex. frågan om frihet inom näringarnes område. Denna fråga är lyck
ligtvis för derå år sedan genomförd, och den är eu fråga, der just rätts
principen varit den afgörande, emedan vid hennes lösning bortkastats allt 
det tvång, som staten uppställt mot den fria näringen och mot rättig
heten för hvarje medborgare att på ledigt sätt sig försörja. Jag vågar 
derföre tro, att man fortfarande bör, så vidt möjligt är, hålla på den 
åsigten, att dessa administrativa mål lämpligen kunna skiljas från Kongl. 
Maj:t i Statsrådet och öfverlemnas till Kongl. Maj:t i Högsta Domstolen.

Att åter på förhand och med ens vidtaga i hela dess vidd en an
ordning i sådan syftning, att blott genom en definition af hvad som bör 
först:»s med benämningen administrativa besvärsmål åstadkomma deri, an
ser jag dock icke vara möjligt. Särskilda Utskottet antydde ock i moti
veringen till sitt förslag i denna del uttryckligen, att öfverfiyttningen af 
dessa mål från Statsrådet till Högsta Domstolen borde ega rum endast i 
den män, som sådant vore möjligt och rörande hvarje särskild grupp af 
ärenden kunde ske på ett sätt, som öfverensstämde med statens fördel 
och rättvisans fordringar.

För det successiva genomförandet af eu dylik öfverfiyttningsåtgärd 
talar ock eu annan omständighet, som, enligt min öfvertygelse, braf ganska 
stor vigt, och hvilken jag ber att få särskilt vidröra, Men innan jag 
dertill öfvergår, vill jag förutskicka den anmärkningen, att aldrig hos mig, 
lika litet som. efter hvad jag med visshet antager, hos någon annan af 
representationens medlemmar, uppstått ringaste tvifvel derom, att ju icke 
såväl Konungens nuvarande rådgifvare som de, hvit ka sedan lång tid till
haka utgjort Kronans Råd, vid pröfningen och afgöra ridet af de till 
Kongl. Maj:t hänskjutna administrativa tvistemålen haft, som man säger, 
rena händer och rena samveten. Ingen anledning finnes således för någon 
att i detta hänseende hylla någon som helst annan förutsättning än deri, 
att dessa mål blifvit ytterst samvetsgrann! behandlade. Derpå har jag 
varit i tillfälle att so flera bevis, hvilka icke heller för större delen af Eder,
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miue Herrar, lära vara obekanta. Men det förefaller mig likväl och jag 
tror det ligga i sakens natur, att det icke kan vara rätt lämpligt, att 
frågor af djupt ingripande betydelse för så väl enskildes som korporatio
ners eller kommuners rättsförhållanden skola behandlas af embetsman, 
hvilka — sago hvad man vill äro, om icke uteslutande, åtminstone i 
icke ringa mån beroende af Konungens nåd och enskilda förtroende. För
denskull visar ock, för så vidt jag har mig bekant, lagstiftningen i andra 
länder en afgjord och märkbar tendens att från Kronan skilja alla mål af 
dylik beskaffenhet och öfverlemna dem till afgörande af vanliga domstolar. 
Man må icke bär möta mig med den invändningen, att dessa mål kräfva 
särskild sakkunskap. En sådan fordran gör sig redan nu och i ganska 
stor utsträckning gällande vid handläggningen af de mål, som tillkomma 
de allmänna domstolar^. I dessa mål ingå ofta saker åt den speciela. 
beskaffenhet, att de icke kunna vara bekanta för domaren. Jag torde 
här endast behöfva erinra om de fall, då i mediko-legala frågor af dom
stolen måste inhemtas utlåtande af Sundhets-kollegium eller vederbörande 
läkare. I den mån för öfrigt, som naturvetenskaperna göra nya eröfringar 
och dessa komma näringslifvet till godo, måste nödvändigheten allt mera 
ökas att i eu mängd mål rådfråga sakkunskapen eller den tekniska erfa
renheten, på det att domaren må således kunna erhålla erforderlig ut
redning för bedömandet af ett visst, gifvet fall. Men derföre kan väl 
icke på allvar blifva fråga om, att dessa och dylika mål skola slutligen 
behandlas af Kong! Maj:t i Statsrådet. Icke heller synes mig för ett dy
likt förfarande något hinder möta i eu annan omständighet, sou! den 
ärade motionären äfven berört, eller regeringens envälde i den ekonomiska 
lagstiftningen. Hvad frågan härom beträffar, synes mig detta tillfälle vara 
Lämpligt att uttala den mening, hvarom jag troligen icke är ensam, eller 
att detta envälde, likasom hvarje annat sådant, icke bör finnas. Jag 
känner icke något konstitutionelt land, der regeringen, såsom bär är fal
let, har denna del af lagstiftningen uteslutande i sin hand, utan är åt
görandet af frågor inom detta område, likasom i andra grenar af lag
stiftningen, fördeladt emellan de båda statsmakterna — kronan och national
församlingen.

Dermed vill jag dock ingalunda, säga, att det skulle vara beböfiigt 
eller lämpligt, att regeringen redan nu beröfvades detta envälde i den 
ekonomiska lagstiftningen. Riksdagen bar ock ett envälde, hvilket är af 
betänkligare art — enväldet öfver Riksbanken och Riksgäldskontor. 
Otvifvelaktigt är, att af detta sednare envälde kunna härflyta långt större 
vådor än af det förra, och om en lämplig reglering skall ske, synes den 
mig böra göras så, att den ena statsmakten afstår åt den andra hvad 
som icke uteslutande bör tillkomma någondera. Men att af national
representationens så kallade petitionerande i ekonomiska mål skulle, på 
sätt den ärade motionären autydt, uppkomma något nationalrepresenta
tionens envälde i dessa mål, förmår jag icke fatta. Att riksförsamlingen 
med eu oskyldig begäran — mången gång kanske alltför oskyldig — un
derstundom nalkas thronen, lärer val icke kunna åt denna församling 
förvärfva något sådant inflytande, att densamma .skulle blifva ensam be
stämmande inom detta område af lagstiftningen.

Beträffande åter frågan om det inflytande, som de nuvarande så kal
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lade ministrarnes fullkomliga befrielse från handläggningen af de admini
strativa besvärsmålen skulle medföra, hyser jag i viss män en och annan 
betänklighet, hvilken jag icke bör underlåta att framställa. Jag delar 
motionärens åsigt, att enstämmighet emellan nationalrepresentationen och 
regeringen är det, höga ideal, till hvilket båda böra sträfva. Men för 
att detta skall kunna ske, får man, så vidt jag förstår, till en början 
och åtminstone innan det så kallade parlamentariska styrelsesättet 
blifvit till fullo inför dt och fått tid att verka, icke gorå sig för stora 
illusioner om möjligheten att finna de egenskaper och de krafter, hvilka 
man fordrar hos Konungens statsråd, eller, närmare uttryckt, hos dem, 
som, enligt motionärens åsigt, skulle vara Kronans rådgifvare i egentlig 
mening. Skulle nu dessa statsråd göras — såsom motionären åsyftar — 
till statsmän uteslutande, eller, med andra ord, om de skulle göra i politik 
ensamt, vet jag i sanning icke, om representationen i längden skulle finna 
sig så alldeles angenämt berörd af en dylik deras uteslutande sysselsätt
ning. Vi må erinra oss, att våra förhållanden icke äro så storartade; — 
att vi utgöra eu makt af andra, kanske tredje ordningen inom det Euro
peiska samhället, och att våra anordningar, så i ett som annat afseende, 
måste rätta sig derefter. Vi behöfva således icke dessa ministrar, som 
från morgon till qväll tänka på riksdagsmajoriteten och hålla sig uppe 
genom att hålla dem vid godt mod medelst allehanda löften, som efter 
omständigheterna uppfyllas. För visso kan icke heller, så vidt jag för
står, ur våra nuvarande förhållanden hemtas fog för den slutsats, att det 
skulle vara af någon synnerligen stor vigt för nationalrepresentationen 
eller lända till fördel för samhällets angelägenheter, att — om jag så må 
uttrycka mig politiska flanörer uppsökas eller anses företrädesvis 
skickade för att leda våra politiska öden.

Om nu med “politiska öden-1 menas förhållandet till utländska mak
ter, lära vi knappast hafva något annat att göra än att vara så låg
mälda, så beskedliga som möjligt; — att icke taga oss en min, som skall se 
förskräcklig ut, men som hos de flesta endast vore egnad att väcka löje, 
utan hålla oss på defensiven eller rättare sagdt iakttaga en neutralitet, 
deri der visserligen icke får urarta till slafvisk undergifvenhet, men som 
dock innebär en antydan derom, att vi icke vilja lägga oss uti saker, 
hvilka icke angå oss.

Menas åter med “politiska oden*1 våra inre politiska förhållanden, 
medgifver jag, att inom detta område mycket finnes att göra. Men å 
andra sidan må man ock besinna, att hvad som kan göras af eu sådan 
ministerstyrelse äfven bör kunna och endast småningom kan smältas af 
nationalrepresentationen. Äfven om man antoge, att regeringen skulle 
framkomma med nya förslag i en mängd af frågor, torde således i prak
tiskt hänseende ett dylikt storartadt initiativ tjena till föga. Vi känna 
ju redan af fem års erfarenhet, att det icke är någon lätt sak att få 
större frågor genomförda i nationalrepresentationen, äfven om de varit 
väl beredda af regeringen. Jag tror således icke, att alltför mycken vigt 
bör fästas vid detta förmenta behof att göra våra statsråd till statsmän; 
ty jag föreställer mig, att hos dem dock bör finnas en icke ringa erfaren
het i allmänna angelägenheter för att motsvara det förtroende och de 
anspråk, hvilka nationalrepresentationen på dem ställer.
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Detta leder mig till den anmärkningen, att, då den ärade motionären 
vill afskilja de administrativa besvärsmålen i allmänhet från minister
konseljen, han derigenom synes i någon mån åtminstone motverka hvad 
som dock torde böra framhållas såsom företrädesvis nyttigt och nödigt, 
att nemligen hvarje departementschef bär eu, så vidt möjligt är, fullstän
dig och i detalj gående kännedom, om de ärenden, hvilka falla inom hans 
departement. Jag antager såsom mycket möjligt, att motionären är ense 
med mig i denna omständighet, men jag tiar likväl, emedan densamma 
icke blifvit tillräckligt vidrörd i motiveringen till motionen, trott det vara 
angeläget att erinra derom och påpeka, att det ändock icke är af någon 
absolut vigt för oss att erhålla ministrar eller statsråd, hvilka bygga sin 
tillvaro på riksdagsmajoriteter, utan sådana som äro erfarne i statens 
affärer. Och om vi i detta fall skola hemta exempel från ett land, som 
hittills hunnit längst i konstitutionel afseende, torde det vara ganska väl 
bekant, att de statsmän, hvilka ansetts förtjena detta namn i England, 
varit sådana, som haft en grundligare kännedom i administrativa värf och 
insigt i detaljfrågorna. En af dem, som ior några år sedan alled, sades 
ännu i sin sena ålder träget arbeta vid skrifbordet, så ofta han ej var 
uppe i parlamentet. Jag har med denna hänvisning naturligtvis endast 
velat ådagalägga, att till och med der, hvarest de politiska egenskaperna 

'■'företrädesvis äro de, som bana väg till ledningen af statens angelägen
heter, omständigheternas makt dock är sådan, att den tvingar dem, hvilka, 
'Sålunda höjda öfver mängden, vilja förvärfva och häfda anseende för 
statsmannaduglighet, att göra sig val förtrogna med administrationens sär
skilda delar. Det är ock ur denna synpunkt jag önskat fästa uppmärk
samhet å förhållandet, i all synnerhet som jag förmodar, att den ärade 
motionären skall söka att justera min uppfattning beträffande angelägen
heten af, att, såsom lian synes anse vara af vigt, man fortfarande bibe
håller en stor del eller måhända största delen af de så kallade admini
strativa målen hos statsrådet, i hvilket fall man också väl bör ställa så 
till. att de, som föra riksstyrelsen, icke hållas främmande för dessa mål, 
tv, såsom han sjelf säger, är det endast genom att sålunda oafbrutet vara 
i tillfälle att öfverskåda de ekonomiska lagarnas verkan, som regeringen 
kan erfara dessa lagars brister; — och desssa brister höra naturligtvis 
inses ej blott af statsrådskonseljen, som, eldigt motionärens åsigt, skall 
döma, utan jemväl af departementschefen, som skall väcka förslag till
ändring i sådana frågor.

Jag anhåller att derjemte lä anmärka en annan omständighet., som i 
viss mån omöjliggör i sträng mening eu ministerstyreise bär i landet och 
följaktligen äfven hvad som menas med införandet af ett parlamentariskt 
styrelsesätt. Detta hinder ligger i våra Kamrars arbetssätt, hvilket, sä 
vidt jag känner, olika mot i andra länder, bestämmer, att alla frågor, 
hvilka äro af sådan beskaffenhet, att de skola undergå förberedande hand
läggning af ständigt Utskott, böra vid deras slutliga föredragning till be
slut samtidigt behandlas af båda Kamrarne. Detta tillvägagående är något 
eget för den svenska representationen och paralyserar i väsendtlig mån 
hvad man förstår med ministrarnes inflytande å ärendena, ty det är gifvet, 
att, huru stora statsmän de än må vara, de ändock äro underkastade 
samma lag som alla andra menniskor, att icke kunna vara på tvänne



ställen på en gång. Således — cell sä länge en dylik anordning eger 
rum — kan eu minister, som stödjer sig på en majoritet i Första och i 
Andra Kammaren, icke uppträda och leda diskussionen i båda Kamrarne 
på samma gång. Jag har anfört detta för att visa, att arbetssättet Kam
rarne emellan måste i antydda hänseendet förändras, om man vill möjlig
göra ett parlamentariskt styrelsesätt, och jag har gjort det sä mycket 
heldre, som jag tror, att ärendena skulle vinna på eu sådan sönderdel- 
ning, hvaremot jag är öfvertygad om otjenligheten af den nu bestämda 
arbetsmetoden, hvilken är att betrakta såsom eu qvarlefva från stånds
representationens tid, då likväl denna metods olämplighet var ännu mera 
påfallande.

Hvad åter angår de särskilda fördelningar, uti Indika den ärade mo
tionären tänkt sig att Konungens Statrsåd skulle klyfvas, förekommer, 
att, enligt hans förslag, ministerkonseljen skulle bestå af sex, högst sju 
och statsrådskonseljen af fem ledamöter. 1 detta hänseende tillåter jag 
mig göra en anmärkning, hvilken jag antager, att motionären sjelf skall 
Unna vara af vigt, och beträffande hvilken förhållandet torde böra klar
göras, innan remiss till Konstitutions-Utskottet eger rum. Jag föreställer 
mig nemligen, att vid sådana tillfällen, då eu tillförordnad regering skall 
finnas - såsom exempelvis vid Konungens resa till Norge eller afläggare 
inrikes orter — eu rekrytering af regeringens medlemmar hör kunna ske 
inom den så kallade statsråds-konseljen. Ty då, efter hvad jag nyss 
nämnde, ministerkonseljen skulle utgöras af högst sju ledamöter och i den 
tillförordnade regeringen erfordras minst fyra eller tre, om en kunglig 
prins är ordförande, lärer i allmänhet svårligen kunna påräknas, att, om 
Konungen under sin vistelse i Norge eller å någon afiägsnare inrikes ort 
ville hafva hos sig en afdelning af det Svenska Stats-Rådet, denna skall 
kunna tagas af ministerkonseljens ledamöter. Det torde alltså vara nöd
vändigt att genom sjelfva lagen uttrycka, att jemväl den i motionen nämnda 
statsrådskonseljen utgör eu integrerande och med miuisterkouseljeu lik
ställd del af Konungens Råd, så att äfven åt ledamöter af den hirra må 
kunna anförtros att i förekommande fall upprätthålla eller deltaga uti 
riksstyrelsen.

Eu omständighet, på hvilken äfven den ärade motionären lågt mycken 
vigt och som tvifvelsutan också har sin stora betydelse samt hvilken jem
väl blifvit berörd genom (ten af mig förut omförmälda motionen i Första 
Kammaren och just medelst denna sednare motion förlänas eu ökad vigt, 
är den, som afser, att Justitie-statsministern skulle upphöra att vara kon
seljpresident i den mening, hvilken vi hittills gifvit åt detta begrepp. An
gående lämpligheten af eu sådan förändring torde, efter hvad jag förmodar, 
icke heller finnas mera än eu tanke till och med inom Statsrådet sjelft. 
Och säkert är, att denna mening skall göra sig alltmera och mera gäl
lande, i mån som representationen och folket starkare erfara behofvet af 
eu ändring uti vårt i många hänseenden föråldrade lagstiftningsväsende. 
De särskilda bestyr, som härflyta åt Justitie-ministerns företräde framför 
sina kolleger, kunna naturligtvis ej heller lända till nytta för lagstiftnin
gen, hvilken tvärtom möjligen kan af ett sådant företräde taga en skada, 
som blifver allt mer känbar, ju mera tiden lider. Denna anmärkning 
leder mig till en annan. Jag hemställer nemligen, huruvida det ej skulle
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vara lämpligast, att konseljpresidenten uppsöktes just bland dem af Rege
ringens ledamöter, som icke vore belastade med eget departement, emedan 
derigenom skulle förebyggas möjligheten af den ofta nog måhända svåra 
striden emellan den presidentiela pligten å ena sidan och handhafvande! 
af departementets angelägenheter å den andra. I enlighet härmed och 
fastän jag till fullo erkänner vigten deraf, att sparsamhet här likasom i 
andra fall gör sig gällande, synes det dock förtjena att tagas i öfvervä
gande, huruvida icke jemväl inom ministerkonseljen borde finnas personel*, 
hvilka icke vore innehafvare af särskild så kallad portfölj, utan kunde 
mera odeladt egna sig åt frågorna i allmänhet.

Emellertid föreställer jag mig, att det förevarande förslaget, åtmin
stone under den närmaste framtiden, icke har för sig några större utsig- 
ter, men det är likväl tillräckligt vigtig! för att ådraga sig samt förtjena den 
största uppmärksamhet, och jag har derföre tagit mig friheten att göra 
några erinringar i ämnet, öfvertygad som jag är att jag å dem kan er
hålla nöjaktigt svar, likasom att efter mig skola, uppträda andra talare för 
att jemväl yttra sill mening. Det enklaste sättet för lösningen af denna 
fråga utan uppställande af eu alltför stor apparat skulle för (ifrigt, enligt 
min öfvertygelse åtminstone, vara det, att konseljen lemnas i sitt nuva
rande skick eller också — hvilket, med hänseende till behofvet af att 
arbetskrafterna derstädes förstärktes, vore så mycket bättre och hvarom 
fråga tillförene äfven blifvit väckt från Regeringens egen sida — att le- 
damöternes antal ökades till tolf. Jag föreställer mig vidare, att, då § 7 
i Regeringsformen stadgar, att alla regeringsärenden, med undantag af 
vissa särskild! antydda, skola inför Konungen i Statsrådet föredragas och 
der afgöras, och då grundlagsstiftarne med uttrycket regeringsärenden 
näppeligen torde hafva åsyftat de så kallade besvärsmål!.'!!, Kongl. Maj:t, 
i kraft jemväl af sin oinskränkta myndighet i allt hvad den ekonomiska 
lagstiftningen angår, skulle kunna redan nu och innan den i fråga satta 
stora bodelningen emellan Statsrådet och Högsta Domstolen egen rum 
samt utan att Regeringsformen i hit hörande delar ändrades, vidtaga en 
sådan anordning med ofta nämnda mål, att de finge i Konungens namn 
kollegialt pröfvas och afgöras af t. ex. minst fem af Statsrådets leda
möter. Genom eu sådan anordning skulle äfven förekommas hvad som 
just vid pröfningen af sådana slags mål måste anses ganska betänkligt, 
det nemligen att en hufvudsaklig meningsskiljaktighet kan uppstå emellan 
Konungen och hans rådgifvare; ty ehuru jag gerna antager, att de sednare 
ega ett sådant inflytande, att det omöjliggör en dylik meningsbrytning, 
torde det dock höra medgifvas, att pröfningen af slika mål kan blifva en 
så kallad enmanspröfning, hvilket ju är förhållandet, då Konungen är oför
hindrad att oberoende af och emot sina rådgifvares tillstyrkande fatta 
hvilket beslut honom godt synes. Om nu grundlagens innehåll icke nöd
vändigt fordrar, att i fråga varande besvärsmål skola inför Konungen i 
Statsrådet föredragas, och den nyss omförmälda anordningen vidtoges, 
eller, med andra ord, det stadgades, att dessa mål kunde af Statsrådet 
handläggas, ehvad Konungen vore i Rådet tillstädes eller icke, skulle följ
den sannolikt blifva, att desamma komme att afgöras af Statsrådet an
tingen i sin helhet eller inskränkt till ett visst antal ledamöter, såsom jag

nyss
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nyss nämnde, och alltid under förutsättning, att departementschef deltoge 
i behandlingen af mål, som tillhörde hans departement. Man torde dess 
heldre kunna antaga, att ett sådant resultat skulle uppkomma, som, så vidt 
jag känner, den nuvarande Konungen lika litet som hans närmaste båda 
företrädare begagnat sig af sin rättighet att deltaga i Högsta Domstolens 
förhandlingar och der afgifva sina tvänne röster.

Jag föreställer mig, att ett dylikt förslag, som det jag nu i korthet 
framställt, skulle kunna hafva någon utsigt att genomföras snart nog må
hända, och i sådan händelse vore otvifvelaktigt derigenom taget ett icke 
ovigtigt steg framåt i den rätta riktningen, likasom detsamma skulle ut
göra en lämplig öfvergång till det mål, hvilket den ärade motionären ju 
ytterst afsett med sin framställning.

Ville man nu uppdraga genom sjelfva författningen eller grundlagen 
en bestämd skilnad mellan departementscheferne eller de så kallade mi- 
nistrarne och de Konungens rådgifvare, Indika icke tillhörde denna kate
gori - något, som äfven jag anser vara af vigt — kunde detta, enligt 
mitt förmenande, ske på det enkla sätt, att hvarje departementschef kalla
des statsminister och konseljens öfriga ledamöter statsråd. Derigenom 
blefve för den allmänna opinionen klart och tydligt, att desse herrar stats
råd, Indika hufvudsakligen vore till för att döma i rent administrativa 
mål samt i öfrigt gifva råd och biträda vid utarbetandet af nya lagar, 
innehade en ställning, som gjorde dem oberoende af de politiska vind
kasten, och sålunda skulle den kontinuitet i ärendenas behandling, som 
jag, lika med den ärade motionären, anser vara af synnerlig vigt, kunna 
beredas och bevaras.

Genom att benämna alla de särskilda departementscheferne stats
ministrar i stället för att, enligt motionen i Första Kammaren, denna be
nämning endast skulle gifvas åt en af statsråden, undveke man ock 
den lilla stötesten, som kan förefinnas deri, att, om denna statsminister 
icke tillika vore den, hvilken fungerade såsom chef för Utrikes-departe- 
mentet, någon liten kollision möjligen skulle kunna uppstå med de diplo
matiska kutymerna likasom äfven någon svårighet skulle möta derutinnan, 
att genom sjelfva benämningen vår utrikesminister, som ju äfven är Norges, 
komme i en skenbart underordnad ställning till Norges härvarande stats
minister.

I öfrigt erkänner äfven jag behofvet af en konseljpresident, hvilken 
företrädesvis skulle vara skickad att handhafva vården om våra politiska 
öden och uppträda såsom den egentlige statsmannen. Ty, säge hvad man 
vill, en lång tids erfarenhet har dock nogsamt gifvit vid handen och mer 
än en ännu i friskt minne varande omständighet yttermera bekräftat, att 
det häfver sig något svårt att få sex eller sju verkliga statsmän. De 
gifvas nog, som anse sig vara statsmän. Dylika finnas — skulle jag tro — 
till och med i öfverflöd. Men sådana, som bestå profvet, hvilka historiens 
vittnesbörd tillkommer, att de varit verklige statsmän, äro deremot ganska 
tunnsådda till och med der, hvarest folkmängden är tio gånger större än 
i Sverige.

Mig återstår nu endast att framföra min ursäkt till Herr Talmannen 
och Kammaren, att jag måhända tagit tiden alltför mycket i anspråk ge- 
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nom ett anförande, som var ämnadt att blifva ganska kort, ineu råkat 
att blifva något längre. Slutligen ber jag att få hembära min uppriktiga 
tacksamhet till den ärade motionären, som genom sitt förslag fästat upp
märksamheten å eu fråga af största vigt och betydelse för utvecklingen 
af våra konstitutionela förhållanden.

Herr Grefve Sparre: Den siste talarens yttranden hafva gifvit mig 
anledning att säga några ord, och jag vill dervid till eu början, likasom 
lian, uttrycka min, icke blott tacksamhet, utan till och med beundran för 
den tillit till den egna öfvertygelsens ofelbarhet, som ingifvit motionären 
mod att framlägga förevarande storartade förslag. Hvilken lycka, mine 
Herrar, att, under det vi med eu viss otålig väntan afbida lösningen från 
regeringens sida af de stora organisationsfrågor som stil på dagordningen, 
hvilken lycka — säger jag — att inom vår egen krets finnes tillgång på 
förmågor, som aflyfta från regeringens skuldror denna ansvarsfulla börda, 
som med skicklighet och öfverlägsenhet lösa frågor af ett sådant omfång, 
som t. ex. den om en förändrad organisation af Statsrådet, en fråga, för 
hvars lösning man, enligt hvad den stora mängden skulle vara böjd åt1 
tro, måste besitta eu särdeles erfarenhet och en mer än vanligt mång
sidig kunskap i dithörande ämnen, förenad med den snillets skarpblick 
som genomtränger dem. Hvilken lycka att motionären hyst den vissa 
öfvertygelse och säkra tillit, att han icke af blyghet eller tafatthet känt 
sig förhindrad att frambära sitt förslag, eller funnit sig manad att — på 
sätt man ser vara brukligt i andra länder — hos liktänkande uppsöka 
bundsförvandter till förslagets understödjande, eller ock känt sig föran
låten att välja den anspråkslösare utvägen att direkt inlemna förslaget till 
Konstitutions-Utskottet, ty då hade vi beröfvats den angenäma öfverrask- 
niugeu öfver det oförutsedda och högt förtjenta förslaget.

Den nästföregående talaren har — så att säga — slagit kallt vatten 
öfver mina förhoppningar om detta förslags snara realisation, då han sade, 
att detsamma icke hade utsigt att vinna framgång; jag hade deremot den 
vissa förhoppningen att förslaget skall nästa år vara antaget såsom grund
lag: och jag är öfverraskad af att finna det denna min förväntan icke 
delas af alla. Jag vågar till och med, i motsats mot den föregående ta
laren, ännu vara förvissad om att förslaget icke saknar utsigt till fram
gång; helst jag föreställer mig att detsamma ingalunda är främmande för 
åtskilliga representationens ledamöter, livilka sannolikt fått meddelanden 
derom af förut varande eller ännu qvarstående medlemmar af konseljen; 
samt hvar och eu dessutom kunnat taga kännedom derom i en från 
trycket nyligen utgifven bvoehyr, der man till och med påträffar motio
närens tanke i fråga om en ny juridisk lagberedning.

För”närvarande vill jag alls icke inlåta mig i något vidlyftigt uttalande 
angående förslaget, särdeles som jag, med kännedom om IierrarnesSpraktiska 
tendenser, fruktar att Herrarne icke äro benägna att nu åhöra ett föredrag 
vare sig om det parlamentariska styrelsesättet, eller om eu konseljpresident, 
eller om den ekonomiska lagstiftningens öfverflyttande från Konungen; jag 
har nemligen den erfarenhet — på hvilken jag under den siste talarens långa 
föredrag derjemte vann bekräftelse — att Herrarne icke åstunda att höra så
dana der långa tal om ämnen, livilka icke för närvarande äro under afgörande.
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Således ingår jag icke nu i något bedömande af förslaget, hvilket enligt 
min mening är öfver allt beröm; och då jag uttalar denna min varma 
tillgifvenhet för detsamma, hoppas jag, att Herrarne icke föreställa sig, det 
ruin värma för saken kan vara föranledd deraf att jag skulle låta för mig 
hägra några obehöriga förhoppningar, dem förslaget kunnat uppväcka. Jag 
vill således blott säga, att jag icke delar den siste talarens mening i fråga 
om lämpligheten af att den administrativa justitien skulle öfverlemnas åt 
Högsta Domstolen, ty i detta afseende instämmer jag med motionären. 
Hvad deremot angår den punkt, hvarom den siste talaren hyste samma 
åsigt som motionären, nemligen konseljpresidenten, så vill jag -— derest 
Herrarne tillåta mig att vidröra dessa vidtsväfvande organisationsplaner — 
nämna, att jag icke är särdeles böjd för detta projekt. Vi hafva nemligen 
icke ännu republiken, och då kunna vi ju gerna slippa presidenten; sär
deles som vi i vår lilla stat och med våra små förhållanden torde kunna 
umbära denna grannlåt, mot hvilken, derest densamma icke gjorde sjelfva 
Konungen till en lyxartikel, man skulle kunna anmärka, att den i och för 
sig blefve lyx. Det ligger dessutom i sakens natur att inom eu konselj, 
den må bestå af 5 eller 10 medlemmar, den mest öfverlägsne mannen gör 
sig gällande och sålunda de facto blir konseljpresident.

Jag har blott velat yttra dessa ord utan att nu inlåta mig i något 
vidlyftigare bedömande, som icke för närvarande skulle vara till synnerligt 
gagn; samt slutar med anhållan att få hos Konstitutions-Utskottet till 
det bästa rekommendera motionen.

Herr C ar lön: Hvilken lycka, mi ne Herrar! att denna Kammare,
som hufvudsakligen består af anspråkslöst folk, hörande till medelklassen, 
har haft den förmånen att från högra sidan af Riddarhuset tillvinna sig 
en man, som, lik den siste talaren, kan höja våra förhandlingar genom 
att kasta det nobla hånet öfver ett ärligt försök att gifva anvisning till 
eu vigtig frågas lösning! Hvilken lycka att denne man, om hvars många
handa gåfvor ingen af oss kan misstaga sig, lofvat att skydda oss för 
republiken, då han förnekat sin åstundan att blifva president i eu sådan!

Herr Talman! Mine Herrar! Den ärade talare, som först yttrade sig 
om min förevarande motion, har till största delen instämt i motiveringen 
derför, men han kom till ett helt annat resultat, än jag. Han betvitlade 
dock att det ännu förefunnes något behof att i vårt land införa det 
parlamentariska styrelsesättet, men jag tror mig härpå ej behöfva svara 
mera, än genom erinran om det faktum, att detta system redan är i viss 
mån iufördt, men infördt endast ryckvis och oordnadt samt i många stycken 
— såsom jag tror —• på ett mindre lyckligt sätt, både från representationens 
och regeringens sida. Jag behöfver icke påminna Herrarne om de för
handlingar, som för icke länge sedan egde rum härstädes, och Indika åda- 
galade, att åtminstone denna afdelning af representationen visat benägenhet 
att taga i besittning en makt, som icke kan ernås, derest icke styrelse
sättet i viss mån är parlamentariskt. Icke heller behöfver jag erinra Her
rarne om att man från Regeringens sida helt nyss accepterat konseqven- 
serna af detta styrelsesätt, ehuru dock, såsom jag nyss sade, äfven det 
endast ryckvis. Vi hafva alla i minne den sista ministerkrisen — det må 
tillåtas mig att tala härom, enär den tillkännagafs i officiella tidningen —
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och hvad var denna annat än ett bevis derpå, att regeringen under
kastade sig detta styrelsesätt? Hvaraf kom det sig annars, att alla tio 
statsråden med anledning af ett Riksdagens beslut i eu speciel fråga, som 
visserligen var af stor vigt, men som dock rörde endast en del af riks
styrelsen, på en gång ville nedlägga sina embeten och derigenom utsatte 
landet för det äfventyr att plötsligen gå miste om dessa bepröfvade för
mågor, bland hvilka många under åratal förvaltat den ekonomiska lag- 
skipningen och verksamt tagit del i lagstiftningen — dessa maktpåliggande 
värf, som icke utan långvariga förberedelser kunna tillfredsställande full
göras af någon, om icke möjligtvis af den talare, som näst före mig både 
ordet. Med tanken på hvad sålunda helt nyligen passerat, frågar jag, 
om det parlamentariska styrelsesättet icke blott står utanför dörren, utan 
om det icke till och med gläntat på densamma, så att luftdraget redan 
kännes; och jag hemställer, om det i allmänhet icke är bättre att slå 
upp en dörr, som man ej kan hålla stängd, på vid gafvel, än att utsätta 
sig för de starka vinddragen, hvilka alltid medföra osäkerhetens obehag?

Den förste talaren yttrade vidare, att det parlamentariska styrelse
sättet icke borde införas, utan sjelfmant framgå ur rättsmedvetandet; men 
i fall detta styrelsesätt redan, om ock endast ryckvis, tillämpats, tror jag 
mig kunna påstå, att det redan ingått i det allmänna rättsmedvetandet. 
Alldeles gifvet är likväl, att, huru mycket än opinionen både inom och 
utom Riksdagen samt inom Konungens råd må vara stämd för detta 
styrelsesätt, så låter det sig dock icke fullständigt tillämpas utan att 
sjelfva formationen blir sådan, att det kan ske. Jag har i motionen när
mare utvecklat detta och visat att, derest organisationen af statsrådet 
tvingar Konungens rådgifvare att fortfarande deltaga i afgörandet af alla 
administrativa mål, de omöjligen kunna egna sig åt lösningen af de mera 
samhällsvigtiga frågorna med den kraft, som det parlamentariska styrelse
sättet betingar.

Talaren erkände sjelf detta och medgaf att de judicielt administrativa 
besvärsmålen icke borde tillhöra statsrådets pröfning, men ansåg, att 
denna pröfning borde tillkomma Högsta domstolen, såsom bestående af 
oafsättliga domare. Jag är lika varm väll som någon af domarekorpseus 
oafsättlighet, men jag gör eu verklig åtskilnad på sådane domare, som 
hafva att afgöra egentliga rättstvister, och sådane, som afdöma mål, hän
förliga under den administrativa domsrätten. Det är gifvet, att allmänna 
rättsprinciper måste i viss män göra sig gällande i hvilket mål som helst, 
men det är lika gifvet, tror jag, att man vid tillämpningen af ekonomiska 
lagar måste taga hänsyn till mycket annat. Det sätt, hvarpå eu lag från 
början tillämpas, bestämmer densammas hela framtida riktning, och man 
ser till och med att jurister vid tillämpningen af eu ny lag lägga stor 
vigt på att tillämpningen från början sker så, att samhällets behof ej 
våldföres. Man behöfver icke mycket forska för att se att domrarne i 
alla tider bemödat sig att i viss mån lämpa lagarne efter samhällets kraf, 
för att vid tillämpningen göra eu för äldre tider stiftad lag användbar 
för nutidens förhållanden; och det är icke heller för någon jurist obekant, 
att 1734 års lag i början tillämpades i många stycken olika, emot hvad 
nu är fallet. Om nu detta ej alltid kan undvikas vid tillämpningen af 
de judiciela lagarne, måste det iakttagas än mera och företrädesvis vid
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den ekonomiska lagskipning, och att öfverlemna en ny ekonomisk lags 
hela framtida riktning, hvilken hufvudsakligen betingas af det sätt, på 
hvilket den ursprungligen tillämpats, åt juristerna i Högsta domstolen an- 
ser jag fortfarande ej lämpligt. Eu annan vigtig omständighet är att det, 
vid åtgörandet af administrativa mål, måste vara i allmänhet vida mera 
angeläget än eljest, att förfara med skyndsamhet, och jag fruktar att 
denna skyndsamhet icke skall kunna iakttagas, derest dessa mål skulle af 
Högsta domstolen behandlas.

Samme ärade talare yttrade med afseende på ministerkonseljen den 
farhåga, att ledamöterne i densamma icke skulle få annat att, beställa än 
att “göra i politik1-, och han hyste fruktan för att man kunde såsom 
medlemmar af konseljen få se sådana personer, som företrädesvis hade 
till ögonmärke, att inom representantförsamlingarne intaga vissa bemärkta 
platser, för att derifrån med de medel, som kunde stå till buds, bilda och 
sammanhålla eu riksdagsmajoritet, på hvilken de kunde stödja sig. I an
ledning häraf vill jag till den ärade talaren framställa den frågan, huru
vida han kan tänka sig något offentligt uppdrag på en gång så ansvars
fullt och mödosamt och erfordrande så stora krafter, som det, hvilket 
skulle anförtros åt dessa ledamöter i ministerrådet, hvilka komma att icke 
allenast gorå i politik, utan derjemte hafva hela administrationen om 
hand? Kan man val föreställa sig, att eu lycksökare eller “politisk 
flanör-, som icke hade annan förmåga än att hålla tal inom Kamrarne 
för att såmedelst underhålla majoriteten, skulle ens i några månader 
kunna bibehålla sig på en dylik plats?

1 sammanhang härmed framhöll talaren såsom någonting angeläget 
att den ekonomiska lagstiftningsrätten fördelas emellan Konung och Riksdag, 
enär ---såsom han förmenade — allt slags envälde vore förkastligt, Jag 
kan ej fatta denna farhåga för envälde, och jag tillåter mig fråga, om den 
iirade talaren anser Riksdagens envälde i beskattningsfrågor vara förkast
ligt? hör min del tror jag det ej. Att envälde i administration tinnes 
hos regeringen . anser jag lika litet farligt som att representationen har 
rätt att enväldigt besluta i beskattningsfrågor. Någon fara för missbruk 
kan icke uppkomma från någondera sidan, enär enväldet i beskattnings- 
frågor modereras åt den oafvisliga nödvändigheten att anvisa medel, som 
oundgängligen tarfvas för administrationen, och enväldet i denna sistnämnda 
modereras åt representationens rätt att vägra eller anvisa medel för admi
nistrativa ändamål. Jag kan således icke biträda den åsigten att något- 
dera åt dessa envälden är farligt, utan anser dem begge fastmera vara 
nödvändiga.

Samme talare framställde också mot förslaget några detaljanmärknin
gar, angående hvilka han önskade en utredning, och han sporde dervid, 
huruledes regeringen skulle ordnas i ett sådant fäll, som t, ex. det, då 
Konungen företoge eu resa till Norge. Då mitt förslag icke ingår i de
taljer, så har jag icke i detsamma upptagit en dylik fråga samt anser det ej 
heller vara skäl att nu inlåta mig å densamma. Deremot, hvad angår 
talarens anmärkning i afseende å statsrådsledamöternes benämning, så an- 
ser jag densamma visserligen icke vara särdeles vigtig, men vill dock 
nämna, att jag har tänkt mig, det ledamöterne i ministerkonseljen skulle 
kallas ministrar, och en bland dem statsminister, samt ledamöterne i stats-
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rådsafdeluingeu benämnas statsråd, hvilka sistnämnde, som skulle jemte 
Konungen utöfva den administrativa domsrätten cell tillika utarbeta för
fattningar af ekonomisk natur, i afseende å domsrätten alltså finge eu 
sidoordnad ställning till ministrarne, men i allt ötrigt en underordnad, 
eftersom de icke både någon befattning med riksstyrelsen. Derföre bär 
jag också föreställt mig att statsråden skulle i rang sättas efter ministrarne 
och att deras aflöning borde reduceras t. ex. till 10,000 R:dr årligen, 
eller något mera än justitieråden. Härigenom blefve statsrådens ställ
ning tydligt angifven såsom en helt annan än ministrarnes.

Friherre Gripen st ed t: Då föremålet för den nu föredragna mo
tionen är af synnerligen stor vigt och då densamma berör ett ämne, i 
hvilket jag, till följd af min föregående verksamhet, måste anses ega nå
gon erfarenhet, liar jag trött det vara min skyldighet att uti frågan till
kännagifva min åsigt. Redan år 1868, då frågan om en allmän omorga
nisation af rikets embetsverk var under utredning inom ett af Riksdagen 
tillsatt särskilt Utskott, hade jag tillfälle att uttrycka den åsigt, att en 
förändrad organisation kanske i främsta, rummet vore nödig just inom 
den höga myndighet, som utgör organet för sjelfva Riksstyrelsen, nemligen 
statsrådet och dertill hörande departement i Konungens kansli. Många 
förslag till förändringar i detta hänseende hafva också blifvit framställda 
och i dem alla finner man uttryckt den önskan, att statsrådets leda
möter framför allt måtte befrias från handläggningen af hesvärsmåleu. 
Jag tog mig emellertid vid omförmälda tillfälle friheten yttra att enligt 
min åsigt det icke vore åtskiljandet af de så mycket öfverklagade be- 
svärsmålen — huru vig tigt detta än måtte vara för att lemna statsrådets 
ledamöter mera ledighet att sysselsätta sig med andra vigtigare angelägen
heter — som i allra främsta rummet borde afses såsom reformens syfte
mål, utan att man vid genomförandet af en förändring i detta hänseende 
ännu mer borde taga i betraktande att statsrådsinstitutionen och den der
med sammanhängande departements-organisationen måtte erhålla eu större 

fasthet och derigenom äfven eu större, sjelfständig förmåga att granska 
och utarbeta de lagar och författningar, som tillhöra den administrativa 
lagstiftningen. 1 sistnämnda afseende av nemligen förhållandet för när
varande i min tanke långt ifrån tillfredsställande, ty skyldigheten att ut
arbeta och redigera administrativa förordningar fäller nu — jag vågar 
säga det — nästan uteslutande på två personer, nemligen departements
chefen och hans expeditionschef, inom hvarje departement, De förslag, 
som af underordnade myndigheter till regeringen inlemna» och som na
turligtvis utgöra den grund, hvarpå öfverläggningarne sedermera fotas, äro 
— huru förtjenstfull» de ock må vara — ändock sällan af den beskaf
fenhet att de kunna i oförändrad t skick godkännas utan tarfva oftast mer 
effer mindre betydliga omarbetningar, och det biträde, som regeringen 
härvid har att påräkna af Högsta domstolen, till hvilken sådana förslag 
i hvad som rör judiciela bestämmelser plåga öfverlemnas, är af helt och 
hållet negativ art, enär Högsta domstolen endast anmärker de brister den 
anser förefinnas i de framlagda förslagen, men aldrig sjelf afgifver några 
positiva förslag i ämnet. Att utarbeta och i fullständigt skick framlägga 
de administrativa författningarne tillkommer således statsrådet, men då
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ett dylikt arbete icke kan verkställas kollektivt af hela denna korporation, 
enär dess tid icke medgifver detta, så blir följden den, som redan om
nämnts, eller att departementschefen med biträde af sin expeditionschef 
måste öfvertaga detsamma, ty de binge tjenstemännen inom departementen 
äro hvar för sig fullt upptagne med ett skyndsamt och noggrann! expe
dierande af de fattade besluten och de afgjorda målen, eller att, om jag- 
så får uttrycka mig, leda den utgående strömmen af regeringsärenden. 
Det är likväl, efter min uppfattning, alldeles för mycket begärdt, att ett 
så omfattande och djupgående arbete som granskning och utarbetande af 
alla administrativa lagar och författningar skall på detta sätt af endast 
två personer verkställas. Departementsclieferne hafva visserligen någon 
gång — och jag bär sjelf såsom sådan begagnat denna utväg — plägat 
för tillfället med Departementet adjungera någon lämplig och skicklig 
person, till biträde vid utarbetande af någon viss författning och sedan 
förslaget härtill på detta sätt blifvit färdigt, har det förekommit till gransk
ning inom statsrådet, der de konsultative ledamöterne då i främsta 
rummet fått deråt egna sin uppmärksamhet, enär såsom allmänt är be
kant departementscheferne äro för mycket sysselsatta hvar och en inom 
sitt departement, för att kunna oafbrutet vara tillstädes vid detta arbete. 
Erfarenheten har visat att den sålunda begagnade utvägen ej varit all
deles olämplig och titt det åsyftade ändamålet på detta sätt verkligen 
kunnat uppnås; men jag tror dock, att det vore nyttigt, dels för att åstad
komma en minskning i de öfver höfvan betungande göromålens mängd, 
dels ock, och kanske aldra mest, för att kunna bibehålla den kontinuitet, 
som av så vigtig, som så lätt kan gå förlorad, ifall täta ministerombyten 
ega rum, att någon förändring i organisationen af statsådet och departe- 
mentena kom me till stånd. Man bär i detta afseende föreslagit inrät
tandet af eu särskild embetsmyndighet, som bland andra benämningar 
förslagsvis äfven blifvit kallad “regeringsrätt11, hvilken skulle erhålla upp
drag att utarbeta administrativa lagar äfvensom att antingen bereda be- 
svärsmålen eller också att med Konungens rätt afgöra dem. Nu har mo
tionären framkastat eu ny idé, nemligen att i stället för bildandet af ett 
fristående embetsverk, sjelfva statsrådet skulle fördelas i två utdelningar, 
med olika funktioner, i det den ena afdelningen, eller ministerkonseljen, 
skulle handlägga alla egentliga regeringsärenden och den andra afdelningen, 
eller stafva dslcon seljen, skulle ega dels en rådgifvande myndighet, då be
svärs målen i dess närvaro inför Konnngen afgjordes, dels ock åliggandet, 
att — med eller utan ministerkonseljens initiativ, jag vet ej hvilketdera 
motionären åsyftar - utarbeta nödiga ansedda ekonomiska, administrativa 
och kommunala lagar. För min del anser jag denna idé vara ganska tänk
värd, för såvidt nemligen man verkligen anser en förändring i det när
varande tillståndet vara af nödvändighet påkallad, oaktadt de betänklig
heter som deremot kunna anföras. Men jag tror äfven, på sätt motio
nären jemväl sjelf anfört, att, i händelse en dylik fördelning af Konungens 
råd, skall ega rum, de båda afdelningarne icke böra vara likställda, utan 
måste i sådant fall den ena afdelningen, eller vunistrrkonseljen, vara den, 
som uteslutande eller åtminstone nästan uteslutande skulle uppbära det 
konstitutionela ansvaret, såsom den der ensamt egde att gemensamt med 
Konungen pröfva och afgöra de egentliga regeringsärendena. Under så
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dana förhållanden är det emellertid klart att den andra afdelningen eller 
statsrådskonseljen måste nedsjunka till en, om också vigtig, dock jem
förelsevis underordnad ställning, och endast i fråga om besvärsmålens af
görande komme att bibehålla samma plats som det närvarande statsrådet, 
då deremot i alla andra afseende!), så vidt jag rätt uppfattat förslaget’ 
dess bestämmelse skulle vara att endast utgöra ett utredande och råd
gifvande biträde till ministerkonseljen.

Sjelfva grundtanken i förslaget, eller att eu myndighet behöfde till
skapas, som till en . del ersatte, och till en del endast understödde den 
nu befintliga konseljen, är, såsom nyss nämndes, icke ny, men jag tror 
att det nu föreslagna sättet för realiserande af denna tanke har en vä
sendtlig förtjenst deruti, att genom gemensamma öfverläggningar mellan 
de begge konseljerna skulle eu nära förbindelse dem emellan bibehållas, 
så att den nya myndigheten ej förvandlades till ett alldeles fristående 
embetsverk, som endast skriftligen kunde kommunicera med den egentliga 
regeringen. Ty jag hyser den bestämda öfvertygelsen, att de personer, 
hvilka i sista hand skola besluta angående stiftande eller förändring af 
administrativa lagar och förordningar, också i afseende å dessa frågor 
måste ega eu omfattande och noggrann erfarenhet, hvilken otvifvelaktigt 
bäst inhemtas genom att vid besvärsmålens pröfning erhålla en fullständig 
kännedom om verkningarne af i ämnet gällande författningar; och jag 
anser det derföre äfven vara ganska nödigt och nyttigt att, på sätt mo
tionären föreslagit, icke allenast alla ledamöterne i ministerrådet vid stif
tande al nya lagar blifva i tillfälle att genom gemensamma öfverläggnin
gar med medlemmarne af statsrådskonseljen deltaga i dessa lagars ut
arbetande, utan ock att departementscheferne genom sin närvaro vid pröf- 
ningen af de besvärsmål som tillhöra deras eget departement sättas i stånd 
att bilda sig eu klarare insigt om författningars tillämplighet och deras 
verkning samt derigenom äfven förskaffa sig nödig ledning för sitt 
omdöme.

Men om också i vissa afseenden det väckta förslaget sålunda må 
komma att medföra fördela)-, tror jag likväl att under de förhållanden, 
som förefinnas och som äfven i den förevarande motionen antydas, det 
före ett slutligt afgörande blir nödvändigt att för sig sjelf uppställa några 
hufvudfrågor.

Den första bland dessa frågor blir då, om någon sådan förändring 
åt statsrådet, som den, hvilken motionären föreslagit, i sjelfva verket 
är af behof vet påkallad, eller om det icke, åtminstone tills vidare, kunde 
vara tillfyllest att genom bestämda stadgande!) införa en sådan arbets
ordning inom statsrådet, som, enligt livad jag förut antydt, vid vissa 
regeringsärendens behandling nu faktiskt egen rum?

Dernäst måste man äfven fråga sig, om icke eu dylik ministerkonselj, 
som icke skulle behöfva att sjelf utarbeta några administrativa lagar, utan 
endast hade att bedöma de förslag, som af andra i sådant afseende blifvit 
utarbetade, snart skulle kunna urarta, så att dessa befattningar endast 
blelve ett slags makliga, förnäma representation s-platser, hvilka komme 
att beklädas af personer, som val måhända hade förmåga att utbreda sig 
i ett mundtligt föredrag och som för öfrigt egde några så kallade poli
tiska talanger, men som saknade den verkliga arbetsduglighet, hvilken jag
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för min del tror, alltid bör, jemte redbarhet och anseende, vara ett oefter- 
gifligt vilkor för att få intaga en plats vid Konungens rådsbord. Och att 
dessa egenskaper nu, liksom under en föregående tid, lyckligtvis verk
ligen äro till finnandes i den svenska rådkammaren, torde ingen kunna 
eller vilja bestrida, liksom också att detta utgör den ovärderliga frukten 
åt 1840 års, otta öfverklagade stadga om departements-inrättningen, ty 
törst derigenom blot' det eu nödvändighet för statsrådets ledamöter att 
sjelfva ega skicklighet och sakkunskap, i stället för att, såsom förut åt
minstone kunde ske, låta lasset dragas af de fyra arbetshästarne, stats- 
sekreterarne, och sjelfva göra så litet de behagade, hvaraf följden måste 
blifva, att de ej heller alltid åtnjöto det anseende, som bär tillkomma och 
sedermera äfven i allmänhet har tillkommit Konungens råd.

Slutligen måste man också göra sig den frågan, om icke, i händelse 
al bifall till motionärens förslag, derigenom skulle underlättas, och således 
äfven på ett betänkligt sätt tilltaga, hvad som ändå alltid måste betraktas 
såsom ett ondt, ehuru möjligtvis ett inom konstitutionela stater oundvik
ligt ondt, jag menar jagten efter taburetter och portföljer. Skulle, såsom 
val kan befaras, förslaget hafva en dylik påföljd och derigenom också de 
så kallade ministerkriserna, såsom förhållandet är i vissa andra länder, 
blifva mera vanliga än hittills, så måste jag tillstå att detta vore långt 
ifrån tillfredsställande. Våld statsskick är dessutom, enligt min tanke, 
lyckligtvis icke af den beskaffenhet, att regeringen, såsom förhållandet är 
inom andra länder, behöfver absolut utgöra en så kallad majoritets
regering, åtminstone icke i den utsträckning, som annorstädes, och skälet 
dertill är, att hos oss för närvarande icke tinnes någon möjlighet att med 
visshet alltid utröna majoriteten inom hela representationen. Man måste 
komma ihåg att denna är fördelad i två kamrar med fullt sidoordncid 
ställning till hvarandra, och att således vid alla tillfällen då en menings
skiljaktighet mellan Kamrarne uppstår, är äfven oafgjordt, hvad som ut
gör Riksdagens åsigt i ämnet. Visserligen kan den sammanräkning af 
rösterna, som i vissa frågor är föreskrifven, gälla såsom eu exponent för 
Riksdagens mening rörande dessa frågor: men eu dylik sammanräkning 
är endast undantagsvis stadgad, och kan således, ej ens moraliskt, anses, 
än mindre juridiskt åberopas såsom ett uttryck af det, som utgör majori
teten — något som deremot i de länder, der den ena Kammaren har ett 
ötvervägande, eller ensamt afgörande, inflytande, hvarje ögonblick som 
helst kan gifva sig tillkänna.

Denna svårighet, eller i vissa fall omöjlighet, att vid alla tillfallen 
utröna majoriteten inom Riksdagen, utgör äfven grunden till att vi — jag 
vågar säga lyckligtvis — icke hafva någon så utsträckt majoritetsregering 
som andra länder. Regeringen har hos oss endast skyldighet att följa 
den allmänna anda, som förefinnes inom Riksdagen, och att i de fall, der 
denna anda har rättighet och tillfälle att gifva sig tydligt tillkänna, är
ligt antaga den såsom sin ledande grundsats, äfvensom att, då meningarne 
inom representationen äro delade, sjelfständigt skilja lag och rätt dem 
emellan och efter bästa förstånd med tillhjelp af den makt, som ligger i 
ett vaksamt initiativ, söka att leda allt till en god utgång.

Åt hvad jag nu — i de flesta fall dock endast antydningsvis — haft 
uran yttra, framgår att jag i det hela gillar motionärens syftemål, äfven
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som jag bestämdt vill förklara, att jag anser det vara nyttigt, att frågan 
blifvit framlagd till eu grundlig och omfattande pröfning; men jag måste 
likväl förbehålla; mig att i en fråga af så stor betydelse, som denna, der 
i många, högst vigtiga omständigheter förslaget ännu ej blifvit fullt ut
vecklad!, få reservera mitt sista ord intill dess detta skett, och ämnet 
hunnit genomgå den fullständiga granskning, hvartill dess stora vigt otvifvel
aktigt bör föranleda.

Herr C ar lön: Att jag ännu en gång tager till ordet uti detta ämne, 
är föranledt deraf, att den siste ärade talaren under form af frågor framställde 
sina anmärkningar emot mitt nu föreliggande förslag. Han frågade först, 
huruvida den ifrågaställda förändringen af Konungens råd för närvarande 
vore behörigt? För min del tror jag, att man med fullt skäl kan jakande 
besvara denna fråga. Den mening har ju allmänt uttalats, att, med stats
rådets nuvarande form och arbetssätt, dess ledamöter ävo för mycket 
öfverhopade af göromål, och vi veta alla, att, när man nu understundom 
gör anspråk på, att någon större, sam hälls vigtig fråga skall af regeringen 
lösas, man rätt ofta erhåller det föga hugnande svaret, att den knappa 
tiden och de myckna andra göromålen ej medgifvit samma frågas före
tagande till pröfning och dermed måste man i sakernas nuvarande skick 
låta sig nöja. Detta förhållande kommer äfven efter min uppfattning att 
fortfara, ända till dess man genom lämplig omorganisation af statsrådet 
och annan fördelning af göromålen derstädes bragt saken derhän, att man 
med fullt fog kan fordra, att hvarje vigtig fråga ofördröjligen skall af 
regeringen pröfvas. Den andra af de frågor, den siste talaren framställde, 
var, om icke möjligtvis, i händelse af bifall till det uu väckta förslaget, 
platserna inom den blifvande ministerkonseljen skulle urarta till makliga 
befattningar, livilka skulle komma att begärligt efterjaga? af personer utan 
förmåga och lämpliga egenskaper att sköta dem? Den ärade talaren er
inrade dervid om tiden före år 1840. Jag vågar likväl hemställa, huru
vida icke vårt statsskick sedan denna tid undergått en så stor förändring, 
att det icke gerna är tänkbart, att några ministrar skulle kunna i sättet 
att uppfylla sitt kall likna dåvarande ledamöter af statsrådet. Jag före
ställer mig, att de blifvande ministrarne skulle få ett betydligt mera an
strängande arbete än statsråden före 1840 och ett mera ansvarsfullt än 
de nuvarande ledamöterne af Konungens råd, enär desse ministrar skulle 
nödgas ensamme sköta hela administrationen; och sådant under eu an
svarighet, vida strängare, i det de icke allenast måste ansvara för alla 
vidtagna regeringsåtgärder, utan äfven, på sätt jag uppfattat deras ställning, 
för uraktlåtenhet att till behandling företaga de stora frågor, som läggas 
fram till deras pröfning, eu ansvarighet, som, enligt hvad jag förut nämnt, 
icke skäligen kan utkräfvas af nuvarande statsråd. Då således utöfvandet 
af dessa ministerbefattningar skulle komma att kräfva mycket arbete och 
ovanlig förmåga samt medföra strängt ansvar, hyser jag den föreställnin
gen, att, huru stort begäret efter statsrådsplatser hos många än må vara, 
ingen skall våga att lättsinnigt och utan moget öfvervägande löpa åstad 
och åtaga sig en dylik befattning. Den sista anmärkningen, soro nämnde 
talare emot mitt förslag framställde, var att det med motionen åsyftade 
ändamålet, nemligen en öfvergång till ett parlamentariskt styrelsesätt, är
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svårt att vinna, enär Riksdagens Kamrar hafva i vissa frågor hvar sitt 
veto och åstadkommande af Riksdagens majoritet derigenom ibland omöj
liggjordes. Det är alldeles gifvet, att detta är ett förhållande, som icke 
kan bortresoneras, men detta ämne tillhör icke det nn framlagda förslaget; 
dock föreställer jag mig, att, ju längre det lider, skola de frågor, som till
höra budgeten, få afgörande betydelse för utrönande af majoriteten inom 
Riksdagen, och att en regering till följd deraf skall kunna bedöma om den 
har representationens förtroende eller ej.

Öfverläggningen var slutad. Motionen hänvisades till Konstitutions
utskottet, dit äfven nu afgifna yttranden skulle öfverlemnas.

§ 4.

Föredrogs ånyo Lag-Utskottets Utlåtande N:o 1, i anledning af Andra 
Kammarens remiss af Herr Jöns Pehrssons motion, N:o 172, angående af- 
kastningar af öfverflödig skog å ecklesiastika boställen.

Herr Jöns Pehr sson: Oaktadt Lag-Utskottet kommit till det be
slut att icke anse denna motion kunna falla inom området för dess be
handling, kan jag ändock icke finna annat än att den hufvudsakliga frå
gan måste tillhöra Lag-Utskottet och får för min del yrka på motionens 
återförvisande dit, icke derför att jag tror, att frågan der mer än annor
städes kommer till ett gynsamt resultat, men derför att densamma måste 
hänföras till lagstiftningens område. Jag yrkar motionens återremitterande 
till Lag-Utskottet.

Herr Nils Larson: Orsaken, hvarför Lag-Utskottet funnit sig för
anlåtet att till Kammaren återlemna ifrågavarande motion, är — förmodar 
jag — den, att det stadgande, hvaruti motionären åsyftar en förändring, 
icke egentligen kan sägas beröra privaträtten. Stadgandet innefattas lik
väl i allmänna lagen, nemligen i 26 kap. 2 g Byggninga-balken. Då så 
är förhållandet har jag för min del ansett, att frågan bör af Lag-Utskottet 
behandlas. Denna mening omfattades också enhälligt utaf såväl Talmän
nen från Första och Andra Kammaren som samtlige ledamöter i talmans
konferensen, då frågan der förevar till behandling. Före införandet åt 
det nya representationssättet och då föreskrifterna om ärendenas behand
ling i vissa afseende!! voro annorlunda än nu, då man nemligen hade ett 
allmänt Besvärs- och Ekonomi-Utskott, var det vanligt att dylika frågor 
som den föreliggande ömsom remitterades till Lag-Utskottet och ömsom 
till Ekonomi-Utskottet, och det var jemväl vanligt att dessa bägge Ut
skott sammanträdde och gemensamt behandlade dem. Då nu ett Ekonomi- 
Utskott icke längre tinnes, utan detta blifvit ersatt af Kamrarnes Till
fälliga Utskott, och då Riksdags-ordningen icke medgifver sammanträde åt 
Lag-Utskottet med något af de Tillfälliga Utskotten, så är man oftare än 
förr tvungen att remittera sådana här saker till Lag-Utskottet, hvilket det 
alltså, enligt min förmening åligger att förbereda dem. Förutom hvad 
jag redan anfört har jag nu fått höra, att frågan redan blifvit behandlad 
i Första Kammaren, som förklarat den böra till Lag-Utskottet återför
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visas, hvarför jag hemställer, att Andra Kammaren måtte fatta enahanda 
beslut.

Med Herr Nils Larson förenade sig Herr Carl Ifvarsson.

Öfverläggningen förklarades slutad. Kammaren, som vidhöll sin åsigt 
derom, att den i detta utlåtande omförmälda motion tillhörde Lag-Utskot
tets handläggning, beslöt att till Utskottet återförvisa samma motion.

§ 5.

Vid förnyad föredragning af Lag-Utskottets Utlåtande N:o 2, i anled
ning af Första Kammarens remiss af motion om antagande af gramvigten 
till konventionelt bruk, anförde

Herr Carl Ifvarsson: Efter hvad jag hört, lärer Första Kamma
ren redan beslutat öfverlemna den ifrågavarande motionen till Lag-Utskot
tet. Inom talmanskonferensen gjorde samma åsigt sig allmänt gällande, 
och det är också min tanke, att Lag-Utskottet bör behandla detta ämne, 
hvarför jag yrkar, att Kammaren måtte återförvisa motionen till Lag
utskottet.

Etter detta yttrande lades utlåtandet till handlingarne, med förkla
rande, att Kammaren ansåg den ifrågavarande motionens behandling till
höra Lag-Utskottet.

§ ö.

Föredrogs och lades till handlingarne Lag-Utskottets Utlåtande N:o 3, 
i anledning af verkställd granskning af Riksdagens Justitie-ombudsmans 
embetsförvaltning.

§ 7.

Föredrogos, men blefvo ånyo bordlagda:
Stats-Utskottets Utlåtande N:o 2;
Banko-Utskottets Memorial N:is 2 och 3; samt
Lag-Utskottets Utlåtanden N:is 4—6.

§ 8-

Herr Talmannen hemställde, huruvida Kammaren, i enlighet med hvad 
Herrar Talmän vid hållet talmanssammanträde öfverenskommit att för 
Kamrarne föreslå, ville besluta om anställande af här nedan omförmälda 
val sålunda, att i sammanträdet

Onsdagen den 14 Februari skulle utses sex revisorer jemte tre revi- 
sors-suppleanter, för granskning af Statsverkets, Riksbankens och Riks- 
gäldskontorets tillstånd, styrelse och förvaltning; äfvensom två revisorer
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och två revisors-suppleanter för ej mindre Riksbankens diskontkontor än 
jemväl för hvart och ett af Riksbankens lånekontor i orterna;

samt att i sammanträdet
Lördagen den 17 Februari skulle utses de 24 valmän, hvilka, jemte 

ett lika antal från Första Kammaren, hade att välja Riksdagens Justitie
ombudsman och hans efterträdare. Kammaren biföll dessa förslag; hvar
jemte Kammaren, på framställning af Herr Talmannen, beslöt att, i lik
het med hvad under sednaste Riksdagar egt rum, sex suppleanter för 
nämnde valmän skulle utses omedelbart efter valmansvalet.

§ 9.
Till bordläggning anmäldes:
De under § 1 här ofvan upptagna nådiga Propositioner;
Stats-Utskottets Utlåtanden:
N:o 3, i anledning af väckt motion om anvisande af medel till be

täckande af Ramsele kyrkas skuld; och
N:o 4, i anledning af väckt motion om ändring i betalningsvilkoren 

lör ett åt Ivukkola byamän beviljadt odlingslån;
Bevillnings-Utskottets Betänkande N:o 1, i anledning af väckt motion 

om ändring i Kongl. Förordningen den 20 Juli 1861, angående mantals- 
och skattskrifningars förrättande;

Banko-Utskottets Memorial N:o 4, angående verkställd granskning af 
Riksbankens tillstånd och förvaltning; och

Andra Kammarens Andra Tillfälliga Utskotts Memorial N:o 1, angå
ende nämndemäns rätt till ersättning för extra förrättningar.

§ io.

Ledighet från riksdagsgöromålen beviljades Herr Sjögréen från den 17 
April under 14 dagar, med anledning af dödsfall, som timat inom hans 
familj; och erhöll

Herr Gustafson, med föranledande af vigtiga enskilda angelägenheter, 
ledighet från den 20 Februari, likaledes under 14 dagar.

§ 11-

Justerades protokollsutdrag rörande de beslut, som Kammaren i detta 
sammanträde fattat.

Kammarens ledamöter åtskiljdes kl. 12 V4 middagen.

In fidem 
H. Husberg.


